
   محمد صادق عابديني
در چن�د روز گذش�ته رويارويي رئيس 
س�ازمان س�ينمايي و س�ردبير برنامه 
تلويزيوني »هفت« به رس�انه ها كشيده 
شد، دو طرف نسبت به عملكرد يكديگر 
انتقاد ه�اي زي�ادي را بي�ان كرده ان�د. 
بعد از ح��دود چهار س��ال رخ��وت برنامه 
»هفت«، بهروز افخمي در طول چند جلسه 
كوتاهي كه اين برنامه تلويزيوني را در دست 
گرفته است، نشان داده كه بر خلاف سلف 
خود مي خواهد س��ينما را به طور جدي به 
نقد بكشد و در همين اولين گام سراغ رئيس 
سازمان س��ينمايي رفته است. معاون وزير 
ارشاد و رئيس سازمان س��ينمايي به رغم 
دعوت هاي مكرر برنامه هفت هنوز حاضر 
به حضور در اين برنامه نشده و اين شائبه به 
وجود آمده كه ايوبي نمي خواهد با منتقدان 
جدي خود رودر رو شود.  اجراي افخمي كه 
همراه با انتقاد هاي صريح و البته تند وي از 
سينماي ايران همراه بوده است باعث شد تا 
رئيس سازمان سينمايي با حضور در برنامه 
تلويزيوني ش��بكه خبر، پاس��خ انتقادهاي 

افخمي را به طور غير مستقيم بدهد. 
رئيس سازمان س��ينمايي پنج شنبه شب 
با حضور در برنامه »ش��هر فرهنگ« شبكه 
خبر، فرصت مغتنمي پيدا كرد تا پاسخ هاي 

منتقدان خود را از طريق تلويزيون بدهد. 
حجت الله ايوبي در ش��هر فرهنگ توانست 
منتقدان خود را در ي��ك ميدان يك طرفه 

مورد حمله قرار دهد و بگويد: درست نيست 
در اين برنامه تلويزيوني بخواهم نام فرد يا 
گروهي را بياورم و آنها را متهم كنم اما همه 
ما مي دانيم در سال هاي گذشته جماعتي 
بر اين باور بودند كه بايد اين سينما را نابود 
كنيم و سينماي جديدي درست كنيم. اين 
جماعت بسته شدن خانه س��ينما و بيكار 

كردن خيلي از افراد را باعث شدند. 
وي در ادامه گفت:  البته اين افراد كس��اني 
هستند كه جزو سينماگران نيستند و غالباً 
مديران سينمايي بودند كه البته رسانه ها و 
سايت هايي نيز در اختيار دارند. آنها دعواهاي 
سياسي خودشان را وارد عرصه پاك فرهنگ 
و هنر كردند. واقعاً  اين اف��راد خوابيده اند و 
خودشان را به خواب زده اند و نمي توان آنها 
را بيدار كرد اما در دل سينما افرادي هستند 
كه نقد دارند به عملكرد دولت و بنده با كمال 

ميل نقدهاي منصفانه آنها را مي شنوم. 
ايوبي درباره برخي از سينماگران منتقد خود 
مانند رئيسيان و افخمي نيز با كنايه مي گويد:  
درباره دوران جواد شمقدري قضاوت نمي كنم 
و قضاوت را بر عهده سينما مي گذارم و برايشان 
آرزوي موفقيت مي كنم. به هر حال زحمت 
كش��يده اند، هر مديري نقاط قوت و ضعفي 
دارد. خوش��حالم كه فيلم »دوران عاشقي«، 
به كارگرداني عليرضا رئيسيان فروش خوبي 
داش��ت. اميدوارم بهروز افخمي به س��ينما 
كمك كند و از فرصتي كه در اختيارش است، 
استفاده كند. حالا اين فرصت چه يك سال چه 

چند سال است. اين دوران سريع مي گذرد و 
اين صندلي ها خيلي ناپايدار است اما نتيجه 
كار ما خواهد ماند و تاريخ معمولاً ما را درست 
قضاوت مي كند. برايش��ان آرزوي موفقيت 
مي كنم و اميدوارم س��ينما ي��ك گام پيش 
ببرد.  كنايه رئيس سازمان سينمايي درباره 
صندلي هاي ناپايدار، باعث شد تا افخمي نيز 
دست به قلم ش��ود و طي يادداشتي جواب 
ايوبي را بدهد. البته اين جواب مانند س��اير 
نامه نگاري هاي افخم��ي از همان زبان تند و 
صريح برخوردار است. افخمي در ابتداي متني 
كه منتش��ر كرده، خطاب به ايوبي مي گويد: 
نزديك به سه هفته از دعوت برنامه تلويزيوني 
هفت از حضرتعالي براي حضور در اين برنامه و 
پاسخگويي به پرسش هاي فراواني كه در مورد 
نتايج ناگوار مديريت شما براي سينماي ايران 
پيش آمده، مي گذرد. تكرار اين دعوت چه از 
طريق تماس با دفتر شما و چه از طريق خود 
برنامه هفت نتيجه اي نداشته و به نظر مي رسد 
شما و بعضي از فيلمسازان رانت خوار كه از شما 
حمايت مي كنند، تصميم گرفته ايد با سكوت 
و پنهان شدن از چشم تلويزيون و نامه نگاري 
و ارسال پيامك به رياست صداوسيما، موضوع 
را سياس��ي و جناحي جلوه دهيد و براي من 

پاپوش بسازيد. 
من اما با سياست كاري ندارم و شما را هم 
يك شخصيت سياسي به حساب نمي آورم. 
من فقط دارم س��عي مي كنم ي��ك برنامه 
تلويزيوني خوب و جذاب بس��ازم كه مردم 

را پاي تلويزيون خودمان بنشاند و در مدتي 
كه پخش مي شود، آنها را مشغول به خود 
كند و از رفتن به سوي سرگرمي هاي ديگر 
)مثلاً تماشاي تلويزيون هاي بيگانه( بازدارد.  
افخمي در ادامه نام��ه اش خطاب به ايوبي 
مي نويسد: آقاي ايوبي! موضوع و محتواي 
برنامه هفت، سياسي نيس��ت. ما با دولت 
آقاي روحان��ي طرف نيس��تيم. ما حتي با 
كارآمدي و كفايت آقاي جنتي در مقام وزير 
ارشاد كاري نداريم. موضوع پرسش ما فعلًا 
فقط كارآمدي و كفايت شخص شما در مقام 
رياست سازمان سينمايي كشور است. شما 
حق نداريد دعوت مرا براي شركت در برنامه 
هفت كه از طريق اين مكتوب براي چندمين 

بار تكرار مي شود، ناديده بگيريد. 
من به لحاظ سن و س��ال از شما بزرگترم و 
از لحاظ سابقه مديريت دولتي، 20 سال بر 
شما سبقت دارم. گروه فيلم و سريالي كه من 
بين سال 62 تا 64 اداره كردم، بيش از تمام 
توليدات ساليانه سينماي ايران، توليد فيلم و 
برنامه كرد. سابقه تدريس من در دانشگاه ها 
و مدارس سينمايي به 40 سال نزديك شده 
و چند فيلم س��ينمايي و سريال تلويزيوني 
هم ساخته ام كه شما احتمالاً نديده ايد، اما 
مي توانيد در مورد كم و كيف آنها از مشاوران 
خود بپرسيد. منظورم اين است كه ناديده 
گرفتن و رد دعوت من از طرف شما نه معقول 
است و نه حتي با ادب و اخلاق مطابقت دارد. 
پرس��ش هايي كه در برنامه هفت از ش��ما 
خواهد ش��د، صريح و سخت خواهد بود. به 
نظر من در وضعيت فعلي س��ينماي ايران، 
جايي براي مماشات و س��هل انگاري باقي 
نمانده است. مخصوصاً با شما كه الان بيش از 
دو سال است سكان اداره سازمان سينمايي 
را در دست داريد. اما اين همه دليل نمي شود 
باز ه��م حضرت عالي ما را نادي��ده بگيريد. 
فرصت را براي تجديد مراتب احترام مغتنم 
مي دارم.  به نظر مي رسد دير يا زود يا ايوبي 
بايد در برنامه هفت حاضر شود و يك گفت و 
گوي بي پرده با بهروز افخمي داشته باشد يا 
بهانه اي جدي بياورد و حضور خود را در اين 
برنامه مادامي كه افخمي در آن حضور دارد 
منتفي كند. برنامه هفت فعلاً نشان داده كه 
مي خواهد متفاوت باشد و از كنار كاستي هاي 
سينماي ايران به راحتي عبور نكند و همان 
چيزي باشد كه جامعه سينمايي ايران از آن 
انتظار دارد. داشتن يك تريبون صنفي براي 
سينماگران و كنكاش مشكلاتي كه تا به حال 
لاينحل باقي مانده اند، از جمله توقعاتي است 
كه از برنامه »هفت« مي رود و افخمي در اين 
چند برنامه نشان داده علاقه جدي دارد تا 
اين مسائل را به چالش بكشد. در نقطه مقابل 
نيز ايوبي به عنوان مسئول سينماي كشور 
پاس��خگوي مديريت دو ساله خود به افكار 
عمومي باشد، مسئله اي كه نمي توان آن را 
با پاسخ هاي غير مستقيم و كنايه اي در يك 

برنامه ديگر رفع و رجوع كرد. 

|6| روزنامه جوان |  شماره 4677  1437 صف��ر   3  | آب��ان  1394   24  يك ش��نبه 

»هفت« براي سينما حرف دارد
ايوبي و افخمي روبه روي هم سنگر گرفتند

آيا از اولين باري كه به پاريس آمديد 
خاطره اي داريد؟

زماني كه پايتخت بعد از جنگ جهاني دوم آزاد 
شد در خيابان ها فضاي شادي و هيجان زيادي 

بود. اين اولين خاطره من از پاريس است. 
از ميان 60 فيلمي كه بازي كرده ايد 15 
فيلم در جشنواره پاريس ارائه شده؛ 

انتخاب براي شما سخت نبود؟
نه. ما فقط مي خواس��تيم اطمين��ان حاصل 
شود كه پرونده كاري يك بازيگر مي تواند در 
همه سنين نشان داده شود. فيلم هايي هم كه 

انتخاب شدند را بيشتر دوست داشتم. 
درست است كه مي گويند شما عضو 
گروه RATP هستيد، براي همين 

در كارهايتان موفق بوده ايد؟
بله. )مي خندد( پس از برداش��ت چهارم، من 
كنار بارانداز آمدم يكي از اعضاي RATP به 
من گفت: آفرين! تبريك مي گويم من براي سه 
ميليون كار انجام نمي دهم و من هم در جواب 

به او گفتم من هم همين طور!
آيا ب�ه اين فكر افت�اده بوديد كه به 
جاي بازي جلوي دوربين در پشت 

دوربين فعاليت داشته باشيد؟
نه، حقيقتاً من هميشه از بازي لذت برده  ام. به 
قدري بازي را دوست دارم كه اگر دوباره متولد 
شوم باز هم بازيگر خواهم شد. اصلًا تمايلي به 

فعاليت در پشت دوربين نداشته و ندارم. 
 در طول اين سال ها بازي هاي شما 

تغيير نكرده است؟
چش��م هايم تغيير كرده يا فكر مي كنم فقط 

اضافه وزن پيدا كرده ام نه بيشتر ) مي خندد(.
بزرگترين دارايي شما چيست؟

 خب اين در شرايط مختلف فرق دارد. منتقدانم 
مي گويند من ابداع كننده س��بك جديدي از 

بازيگري هستم. 
 خود شما اين را قبول داريد؟

نه راس��تش فكر مي كنم ما بازيگران ش��بيه 
هم بازي مي كنيم. طبيعي اس��ت كه هركس 
دوس��ت دارد خودش را بالاتر بكشد، من هم 
هميشه خواسته ام تا كار بازيگري را به بهترين 

شكل انجام بدهم. 
آيا اولين برخوردي كه با ژان لوك گدار 
)كارگردان( داشتيد را به خاطر داريد؟

به من گفت آيا مي خواهيد در فيلم بازي كنيد 
من با اعتماد به نفس گفتم نه )مي خندد(. او 
گفت اما من به ش��ما پنج هزار فرانك در روز 
مي دهم. همسر و زندگي من را وادار به قبول 
كرد و در فيلم كوتاه شارلوت و ژول در يك بعد 
از ظهر س��ال 1958 حضور پيدا كردم. رك و 
پوست كنده بگويم اصلاً فكر نمي كردم در فيلم 

او بتوانم بازي كنم و تيراندازي داشته باشم. 
آي�ا بازيگ�ران جوان س�راغ ش�ما 

مي آيند؟

بله خيلي هس��تند كه س��راغ من مي آيند و 
راهنمايي و مش��اوره مي خواهند. من به آنها 
مي گويم اين حرفه را بايد از روي علاقه دنبال 

كنيد تا بتوانيد موفق شويد.
هميشه به سينما مي رويد ؟

بله اخي��راً هم س��ينما زياد رفت��ه ام اما برايم 
سخت اس��ت مثل بلبلي كه در قفس گرفتار 

شده است. 
شما از جمله بازيگراني هستيد كه 
24ساعت در نقش هاي خود زندگي 

مي كنند؟
نه م��ن متوج��ه هس��تم ك��ه در ب��ازي بايد 
نقش آفريني كرد ولي قرار نيس��ت در زندگي 
هم اينگونه بود. گاهي باي��د نيازهاي خود را 

بدون نقش بازي كردن برآورده ساخت. 
آيا اف�رادي كه ش�ما با آنه�ا بازي 

مي كرديد امروز هم هستند؟
نه هيچ كدام حتي يك نفر.

آيا با آلن دلون ارتباط داريد ؟
نه زياد ولي او همدوره من است و بيش از 40 
سال است كه در سينما فعاليت دارد. احساس 
مي كنم او هم مث��ل من اس��ت و هركدام در 

كارهاي مان نقاط قوت و ضعف هايي داريم. 
 كدام ي�ك از فيلم هايي ك�ه بازي 
كردي�د منطبق بر ش�خصيت خود 

شما بوده است؟
ترس روي ش��هر، بدن دشمن من، ميمون در 

فصل زمستان. 
درباره همكاري كه با ميشل اوديار 
كارگ�ردان  و  )فيلمنامه نوي�س 
فرانسوي( كه بيشتر فيلمنامه هاي 
شما را نوشته يا حداقل ديالوگ هاي 

شما نوشته است براي ما بگوييد.
آه ! خيل��ي خوب ب��ود. ما با ه��م رابطه خوبي 
داش��تيم. خيلي اتفاقات جالب و خوبي براي 
ما مي افتاد و او هم خيلي خوب براي نوش��تن 

الهام مي گرفت. 
آيا بين شما و آلن دلون و گابن رقابت 

وجود داشت؟
 نه ما بيش��تر همديگر را تش��ويق و تحسين 
مي كرديم تا اينكه اختلاف بين مان باشد. هردو 
خوب بودند. برعكس بازيگران امروز در گذشته 

بازيگران همديگر را تشويق مي كردند. 
اگ�ر از ش�ما بخواهند ب�راي بازي 
ش�ركت كنيد چه نقش�ي را قبول 

مي كنيد؟
فقط نقش اول مرد.

اصولاً انس�ان ها حس�رت گذشته 
را مي خورند و احس�اس پشيماني 

مي كنند، شما چطور؟
نه من هيچ وقت حسرت گذشته را نخورده ام 
و از گذشته و خودم خيلي راضي هستم چون 

كاري كه دوست داشتم را دنبال كردم. 

نمايش »خاطرات و كابوس ها...« به نويسندگي 
و كارگردان�ي دكتر عل�ي رفيعي از ش�امگاه 
پنج ش�نبه 21 آبان م�اه و ب�ا حض�ور چند تن 
از بازيگران اجراي س�ال 56 اين اث�ر، اجراي 
عمومي خ�ود را در ت�الار وحدت آغ�از كرد. 
به گزارش »جوان« شامگاه 21 آبان ماه نمايش 
»خاطرات و كابوس هاي يك جامه دار از زندگي 
و قت��ل ميرزاتقي خان فراهاني« ك��ه پيش از 
اين نيز در سال 56 در س��الن اصلي مجموعه 
تئاتر شهر به صحنه رفته بود، در تالار وحدت 
اجراي عمومي خود را آغاز ك��رد.  آغاز اجراي 
عمومي »خاط��رات و كابوس ها...« با رونمايي 
از پوستر اين نمايش كه توسط مريم خسرواني 
طراحي ش��ده همراه بود. همچنين س��ياوش 
تهمورث، پرويز پورحسيني، هوشنگ توكلي، 
ميرصلاح حس��يني و اكبر رحمت��ي از جمله 

بازيگران اجراي سال 56 نمايش »خاطرات و 
كابوس ها...«، مهمانان ويژه اولين اجراي اين اثر 
در تالار وحدت بودند.  سيامك صفري، مهدي 
س��لطاني، مريم س��عادت، مصطفي ساساني، 
نسرين درخشان زاده، س��ارا رسول زاده، فروغ 
قجابگل��ي از بازيگ��ران نماي��ش »خاطرات و 
كابوس ها... « هس��تند. گفتني اس��ت نمايش 
»خاط��رات و كابوس ها...« هر ش��ب به غير از 
روزهاي شنبه، ساعت 18روي صحنه مي رود. 

 در گذشته بازيگران همديگر را 
تحسين و تشويق مي كردند 

 »خاطرات و كابوس ها...« در تالاروحدت

مصاحبه فيگارو با ژان پل بلموندو

88498436سرويس فرهنگي

   معصومه طاهري
ژان پل بلموندو بازيگر، تهيه كننده فرانس�وي و از مش�هورترين بازيگران اروپايي تاريخ 
سينماست. او وقت زيادي از زندگي اش را صرف درس خواندن نكرد، ولي بسيار به فوتبال 
و بوكس علاقه مند بود. دماغ شكس�ته و خاصي كه دارد هم محصول همين علاقه  اس�ت. 
بلموندو تقريباً در 60 فيلم بازي كرده اس�ت و كارنامه پرباري دارد. فيلم هايي چون: گدار، 
ملويل، رنه، بروكا يا مديران Chabrol. . . ژان پل بلموندو واقعاً غول س�ينما است و بسيار 
خوش اخلاق كه م�دام مي خندد. خيل�ي جاها به دنب�ال او رفتيم، س�رانجام ژان پل را در 
رستوران برج ايفل پيدا كرديم و براي مصاحبه بيرون كشيديم. در پاريس مراسم بزرگداشت 
او بود. بلموندو به دليل كهولت سن حالا با عصا راه مي رود، به سختي بازوي راست خودش را 
براي اداي كلمات حركت مي دهد اما نگاهش همچنان مقتدرانه است و مدام مي خندد. مثل 
هميشه، ساده و طبيعي، صحبت مي كند و اشتهايش هم كم نشده است و مدام مي خندد.

 س�خنگوي كميس�يون فرهنگ�ي مجل�س، 
انتخ�اب يك نف�ر از اعضاي اين كميس�يون 
براي عضويت در كميس�يون مشترك لايحه 
تنظي�م برخي از اح�كام برنامه هاي توس�عه 
كشور و بررسي جزئيات طرح تشكيل سازمان 
ق�رآن كري�م را از جمله م�وارد دس�تور كار 
كميسيون فرهنگي در هفته جاري اعلام كرد. 
سيدعلي طاهري با اش��اره به دس��تور كار اين 
هفته كميس��يون فرهنگي گفت: روز يك شنبه 
آبان( يك نفر از اعضاي اين كميس��يون به   24(
منظور عضويت در كميسيون مشترك رسيدگي 
به لايحه تنظيم برخي از احكام برنامه هاي توسعه 
كشور انتخاب مي شود.  نماينده مردم گرگان و 
آق قلا در مجلس شوراي اسلامي بر همين اساس 
تصريح كرد: در سال هاي اخير احكامي با ماهيت 
دائمي بنا بر ضرورت در برنامه هاي توسعه تكرار 
شده و اين امر منجر به حجيم شدن برنامه هاي 
مذكور با تكاليف متعدد براي دولت شده است؛ 
از اين رو به منظور رفع اين مش��كل و در جهت 
احصاي اح��كام دائمي برنامه هاي ياد ش��ده كه 
بستر توسعه را فراهم مي كند لايحه اي از سوي 
دولت به مجلس ارائه شد.  وي افزود: اكنون براي 
بررسي اين لايحه قرار است كميسيون مشتركي 
تشكيل ش��ود كه از كميسيون فرهنگي نيز يك 
نفر به عضويت آن در مي آي��د.  طاهري در ادامه 
به دستور كار بعدي كميس��يون فرهنگي اشاره 
و عنوان كرد: بررس��ي طرح تش��كيل س��ازمان 
قرآن كريم در دس��تور كار قرار دارد كه شوراي 
توسعه فرهنگ قرآني نيز مسائل خود را در اين 
زمينه مطرح كرده است و مورد توجه كميسيون 
خواه��د بود.  س��خنگوي كميس��يون فرهنگي 
مجلس ش��وراي اس��لامي در پايان خاطرنشان 
كرد: دس��تور كار پاياني اين كميس��يون در روز 
آبان( خواهد بود كه وزير فرهنگ و  دوشنبه )25 
ارشاد اسلامي براي پاسخگويي به سؤالات برخي 

نمايندگان به كميسيون خواهد آمد. 

پنج نمايشنامه، پنج نمايشنامه نويس

 4  نمايشنامه 
در پرديس سينمايي چهارسو

 چهار نمايشنامه نويس در سه شب در پرديس 
سينمايي چهارسو نمايش هاي خود را مي خوانند. 
به گزارش »ج��وان«، فرهاد آييش، ن��ادر برهاني 
مرند، حميد امجد و محمد چرم شير به ترتيب در 
روزهاي 27، 29 و 30 آبان ماه به نمايشنامه خواني 
مي پردازند.  در اولين شب، فرهاد آييش به همراه 
مائده طهماسبي، پريس��ا مقتدي و عباس غفاري 
نمايشنامه كمدي »خداي كشتار به سبك ايراني« 
را در ساعت 19 مي خوانند. در شب دوم، محمودرضا 
رحيمي، اله��ام پاوه نژاد، بهرام افش��اري، فريدون 
محرابي و... نمايشنامه »تهران زير بال فرشتگان« 
به نويسندگي و كارگرداني نادر برهاني مرند را در 
س��اعت 18 خوانش خواهند كرد. در همين شب، 
حميد امجد نمايشنامه »مردي كه زنش را گم كرد« 
را در ساعت 20 مي خواند و در آخرين شب محمد 
چرم شير بازخواني »سه خواهر« را براي مشتاقان 
تئاتر در س��اعت 19 قرائت خواهد كرد. در ضمن 
دانشجويان مي توانند بليت اين نمايشنامه خواني ها 

را با 20 درصد تخفيف تهيه كنند. 

مجيدي »بچه هاي آسمان« را 
براي نوجوانان تدريس كرد

مجيد مجيدي به عنوان معلم ادبيات كلاس دوم 
دبيرستان در يك مدرس�ه حضور پيدا كرد و 
درس »بچه هاي آسمان« را با آنها مرور مي كرد. 
مجيد مجيدي كارگردان س��ينما به عنوان معلم 
ادبيات كلاس دوم دبيرستان به مدرسه نظام مافي 
رفت و درس »بچه هاي آسمان« را با آنها مرور كرد.  
دانش آموزان متن »بچه هاي آسمان« را در كلاس 
خواندند و مجيدي تأكيد ك��رد كه فيلمنامه بايد 
به گونه اي خوانده ش��ود كه ح��س و حال و هواي 
فيلمنامه در لحن نيز مشخص باشد.  وي همچنين با 
بيان اين خاطره كه زمان آنها روي هر نيمكت سه نفر 
مي نشستند، بيان كرد: اين روزها صندلي ها تك نفره 
شده است.  »بچه هاي آسمان« فيلمي به كارگرداني 
مجيد مجيدي است كه در سال 75 ساخته شد و در 
سال 1998 نيز به  عنوان يكي از 5 نامزد نهايي جايزه 

بهترين فيلم خارجي اسكار برگزيده شد. 

 بررسي جزئيات طرح 
تشكيل سازمان قرآن كريم

    علي محمد رهنما 
»پدر آن ديگري« ي�دالله صمدي يك 
ك�ودك ج�ذاب و بانم�ك دارد كه در 
جشنواره گذشته فجر باعث شد خيلي ها 
از فيلم خوششان بيايد و البته داستاني 
كه اگر كسي فيلم صمدي را در دل ده ها 
فيلم ضدداستانِ بي مخاطبِ هنر و تجربه 
ببيند آن را كمي برايش جذاب خواهد 
كرد. اما با اين هم�ه، فيلم آخر صمدي 
مانند هر فيلم بد ديگ�ري فاقد منطق 
داس�تاني، منطق ش�خصيت پردازي و 
حت�ي منط�ق فضاس�ازي و طراح�ي 
صحنه و ... است و همين باعث مي شود 
با وجود يك كودك ج�ذاب و لحظاتي 
بامزه- كه طبع�اً نمي تواند معيار خوب 
بودن يك فيلم باشد- فيلم بدي باشد. 
اس��تاندارد س��اخت فيلم جديد صمدي 
اس��تاندارد فيلم ه��اي دهه 60 اس��ت، 
فيلم هايي مثل »آپارتمان ش��ماره13«، 
با همان فرم داس��تانگويي و فضاسازي و 
حتي تكنيك، اما با سردرگمي شديد در 
جهانِ اثر. از قض��ا در فيلمي كه وقايعش 
ظاهراً در زمان حال مي گذرد نشانه هايي 
از همان سال ها هم هست. مثلًا در جايي 
از فيلم پسري به دوست دخترش فيلمي 
 VHS مي دهد و در كم��ال تعجب فيلم
است، يا باجه هاي تلفن عمومي خيابان از 
باجه هاي زردرنگي است كه نهايتاً مربوط 
به اوايل دهه 70 هستند، با اين وجود اما 
پلاك ماشين ها مربوط به دهه 80 است و 

باقي چيزها نشاندهنده دهه 90!

اين از بعد تكنيكي فيلم، اما جز اين »پدر 
آن ديگري« ظاهراً يك فيلم كودك است 
و با فضاي شوخ و شنگ كودكانه هم آغاز 
مي ش��ود ولي به يكباره از فض��اي مفرحِ 
كودكانه به يك فيلم تل��خ و جدي تغيير 
لحن مي دهد و در آن نش��انه هايي ظاهر 
مي شود كه حتي در فيلم هاي بزرگسال 
هم به اين صراحت كمتر مي توان س��راغ 
گرفت. مثلًا در فيلمِ ظاهراً رئالِ كودكانه 
صمدي به صريح ترين حالت ممكن شاهد 
رابطه جنس��ي پي��ش از ازدواج بين يك 
دختر و پسر جوان- در مضحك ترين فرم و 
اجرا- هستيم و جالب آنكه نهايت واكنش 
مادر دختر اين اس��ت كه به دختر بگويد 
»ديگه از اين كارا نكن!« و كارگردان محترم 

هم اساساً سعي نمي كند به اين سؤال پاسخ 
دهد كه اگر »پ��در آن ديگري« يك فيلم 
كودك است، پس چنين خرده داستاني 

چه جايي در يك فيلم كودك دارد؟
گفتيم كه »پدر آن ديگ��ري« ظاهراً يك 
فيلم كودك اس��ت. داس��تان پسر شش 
س��اله اي كه به اختيار و انتخاب خود در 
تمام اين شش سال حرف نزده و متوجه 
مي شويم كه او در اعتراض به برخوردهاي 
پدرش تصميم گرفته ح��رف نزند، اما آن 
مشكل »منطق« كه اشاره كرديم در تمام 
فضاس��ازي فيلم موج مي زند در داستان 
فيلم هم همينجا نمود پيدا مي كند.  مشكل 
اصلي فيلم اين اس��ت كه اساساً مشخص 
نيست شخصيت هاي فيلم صمدي، به ويژه 

»پدر«، چ��را بي دليل عوضي هس��تند و 
بي منطق. آيا اين رفتار پدر بعد از لال بازي 
پسر آغاز شده يا لال بازي پسر بعد از رفتار او! 
در فيلم لال بازي پسر در پاسخ به محبت پدر 
به برادر كوچكتر است، خب پس در فاصله 
به دنيا آمدن شخصيت اصلي فيلم و برادر 
كوچكترش چرا رابط��ه او و پدر مخدوش 
بوده و او را وادار به حرف نزدن كرده است؟ 
چرا شخصيت هاي فيلم كه همگي خانواده 
كودك فيلم هس��تند، با او كه گمان لال 
بودنش مي رود آنقدر بد و تحقيرآميز برخورد 
مي كنند؟ و چنين برخورد تحقيرآميزي در 
كجاي جامعه ايراني ديده مي شود جز فيلم 

يدالله صمدي؟
فيلم صمدي محصولي اس��ت كه در آن 
دنبال هيچ منطقي نمي گرديم و اين يعني 
فيلم بد، حتي با وجود يك شخصيت جذاب 
و لحظاتي مفرح. البت��ه در روزهاي اخير 
برخي از چهره هاي مشهور »پدر آن ديگر 
ديگري« را به دلي��ل خانواده محور بودن 
ستايش كرده اند و حتي براي آن بليت نذر 
كرده اند، چنين مواضعي شايد در نگاه اول 
واكنشي باشد به سينمايي كه ديدن اكثر 
فيلم هايش را نمي ش��ود به »خانواده ها« 
توصيه ك��رد، اما ب��ا اين همه »پ��در آن 
ديگري« نيز نه تنها تصوير مثبتي از خانواده 
و به خصوص »پ��در« ارائه نمي دهد بلكه 
حتي به دليل خرده روايت هاي بزرگسالانه 
قابل توصيه به كودكان نيس��ت، آنهم در 
روزهايي كه انيميش��ن خوب »شاهزاده 

روم« روي پرده است. 

فيلمي كه در آن دنبال »منطق« نمي گرديم!
نگاهي به فيلم هاي در حال اكران

دانشكده خبر پلمب شد 
ش�ماري از دانش�جويان و فارغ التحصي�لان دانش�كده در كن�ار س�اختمان 
دانش�كده خبر تجم�ع كرده و خواس�تار حل س�ريع ف�ك پلمب آن ش�دند. 
عصرايران نوشت: به دنبال شكايت مالك ساختمان دانشكده خبر در خيابان شهيد بهشتي 
تهران، اين ساختمان توسط مأموران دستگاه قضايي تخليه و پلمب شد.  مالك ساختمان 
پرداخت نشدن اجاره بهاي ساختمان را دليل شكايت خود اعلام كرده است.  دانشكده 
خبر وابسته به خبرگزاري جمهوري اسلامي ايران )ايرنا( و تحت نظارت دانشگاه جامع 
علمي كاربري فعاليت مي كند.  شماري از دانشجويان و فارغ التحصيلان دانشكده در كنار 
ساختمان دانشكده خبر تجمع كرده و خواستار حل سريع اين مشكل شدند.  دانشكده 
خبر از س��ال 1378 فعاليت خود را آغاز كرد و هم اكنون در رشته هاي روزنامه نگاري 

)خبرنگاري، عكاسي و مترجمي خبر انگليسي( دانشجو دارد. 

»خط« فاضل نظري منتشر مي شود  
فاضل نظري از انتشار پنجمين اثر از مجموعه سروده هاي خود با عنوان »خط« 
خبر داد. ب�ه گفته او، اين اثر دربردارنده س�روده هاي عاش�قانه آييني  اس�ت. 
فاضل نظري با اعلام آماده شدن كتاب جديدش براي انتشار گفت: اين اثر كه شامل 39 
غزل است، احتمالاً با نام »خط« منتشر شود. اين اثر پس از »ضد«، دومين از سه گانه 
دوم خواهد بود.  وي با اشاره به محتواي سروده ها ادامه داد: حال و هواي كلي اين كتاب 
بعضي شعرهاي آييني و عاشقانه هايي غمگين است كه البته با يأس و نااميدي كاملًا 
فاصله دارد و اگرچه غمگين، اما اميدوارانه اس��ت.  نظري يادآور شد: بعضي از شعرها 
مربوط به گذشته هاي دور است. اين مجموعه هم به نسبت شبيه كتاب هاي گذشته 
است، اما تفاوت هايي عمدتاً در زبان غزل ها ممكن است داشته باشد.  به گفته اين شاعر، 

هنوز تصميمي براي انتشار اثر يا ناشر آن گرفته نشده است. 

افخمي: آقاي ايوبي! حق نداريد دعوت مرا نپذيريد


